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88523060سرويس  اقتصاد  ي

طبق گزارش بان�ك مركزي، 15 بان�ك به وظيفه 
قانوني خود براي پرداخت تسهيلات به متقاضيان 
نهضت ملي مس�كن عم�ل نكرده اند. ب�ه عقيده 
كارشناسان مس�كن، اين مسئله و عمودي سازي 
واحده�اي مس�كن مل�ي در كن�ار اقتص�اد 
تورم�ي، مانع پيش�رفت ط�رح هس�تند. راه حل 
كارشناس�ان به دولت ب�راي ادامه مس�كن ملي، 
واگذاري زمين به مردم براي افقي س�ازي اس�ت. 

  
اوضاع مسكن در سال هاي اخير آنقدر بحراني شده كه 
براي صحبت از آن نيازی به آمار و ارقام نيست. مردم 
با تمام وجود فش��ار هزينه هاي بالاي مسكن را حس 
مي كنند. سختي هزينه هاي مسكن به جايي رسيده كه 
به استناد مركز آمار ايران، خانوارهاي شهري در سال 
1402، 42/4 درص��د از درآمد خود را صرف پرداخت 
هزينه مس��كن كرده اند. هرچند كه بان��ك مركزي، 
آماري از نرخ تورم سال 1402 ارائه نداده است، اما نرخ 
46/5درصدي تورم 1401 نشان از اين دارد كه مردم 
به خصوص مستأجران امكان پس انداز ندارند، بنابراين 
عجيب نيس��ت كه مدت انتظار خريد خانه در تهران 
به 152 سال رسيده اس��ت. اين در حالي است كه 15 
بانك به وظيفه قانوني خود براي پرداخت تسهيلات به 
متقاضيان نهضت ملي مس��كن عمل نكرده اند و هيچ 

وامي به مردم براي اين طرح نپرداخته اند. 

مجلس ش��وراي اس��لامي براي حل بحران مسكن، 
قانون »جهش توليد مسكن« را تصويب كرد. دولت 
قبل هم طرح »نهضت ملي مس��كن« را آغاز كرد، اما 
آنچنان كه بايد مش��كلات مردم حل نش��د. اگرچه 
نهضت ملي مس��كن در نفس خود اقدام شايسته اي 
است، اما به گفته كارشناسان مسكن، پرداخت نكردن 
تسهيلات از طرف بانك ها، عمودي سازي و ورود بخش 
خصوصي به اين طرح سبب شد تا مردم نتوانند كليد 
خانه خود را از دولت تحوي��ل بگيرند. در حال حاضر 
دولت چهاردهم متولي ساخت مسكن ملي است كه 
با بازنگري به مشكلاتي كه تا الان وجود داشته است، 
مي تواند مسير درست افقي سازي و واگذاري زمين به 

مردم را پيش بگيرد. 
  نه بانك ها با مردم همراهي مي كنند نه تورم

از مجم��وع 25 بانكي كه قرار بود ب��راي نهضت ملي 
مسكن، تس��هيلات پرداخت كنند فقط 10 بانك به 
وظيفه خود عم��ل كرده اند و 15 بان��ك ديگر حتي 
يك ريال براي نهضت ملي هزين��ه نكرده اند. اين در 
حالي اس��ت كه متقاضيان نهضت ملي، صاحب خانه 
ملكي نيستند و اجاره نشينند و تورم اجاره بها براساس 
گزارش بان��ك مركزي در مناطق ش��هري 49درصد 
است. به عبارت ديگر، مس��تأجراني كه در اين طرح 
ثبت نام كرده ان��د هم تحت فش��ار پرداخت اجاره بها 
هستند و هم فشار پرداخت آورده هاي نهضت ملي كه 

براي آن قرار بود، تسهيلات بانكي دريافت كنند. 
تورم بالاي اجاره به��ا و البته اقتص��اد تورمي فرصت 
پس انداز را ب��ه مس��تأجران نمي ده��د؛ هرچند كه 
پرداخ��ت اقس��اط وام هاي مس��كن براي م��ردم در 
شرايط تورم، ساده نيست. همه اين شرايط در حالي 
 است كه بحران مس��كن روزبه روز بزرگ تر مي شود و 
نياز مردم به مس��كن چيزي نيس��ت كه بتوان از آن 
چشم پوش��ي كرد. طولاني ش��دن زم��ان پرداخت 
تسهيلات بانكي به مردم در كنار تورم از قدرت خريد 
آنها كم كرده است. يكي از متقاضيان طرح در استان 

چهارمحال و بختياري گفت: »كارگر چطور مي تواند 
آورده به اين س��نگيني را فراهم كند. در صورتي كه 
تمام مدت مستأجر است و بايد هر سال مبلغي به پول 
پيش و اجاره خانه اضافه كند. ب��ا اين گراني مگر چه 
درآمدي داريم كه هم پول پيش و كرايه دهيم و هم از 

پس آورده نهضت ملي مسكن برآييم.«
 عمودي سازي علاج كار نيست

مس��ئله با پرداخت تس��هيلات بانكي حل نمي شود. 
ورود بخش خصوصي به طرح و عمودي سازي از ديگر 
مشكلاتي هس��تند كه س��بب طولاني شدن ساخت 
واحدها مي شود و در شرايط تورمي، نارضايتي مردم 
را به همراه دارد. فرش��يد ايلاتي، كارشناس مسكن 
درباره عمودي سازي به »جوان« مي گويد: »دولت در 
راستاي عمل به تعهد طرح نهضت ملي مسكن نبايد 
به سمت بلند مرتبه سازي حركت كند، زيرا علاوه بر 
اينكه تحويل واحدهاي مس��كوني زمانبر خواهد بود 
و از س��وي ديگر اجراي اين طرح سرمايه بيشتري از 
افقي سازي صرف خواهد كرد. با توجه به تورم مصالح 
ساختماني و زمانبر بودن ساخت مسكن آپارتماني، 
عمودي سازي ش��يوه صحيحي نيست. در بازاري كه 
قيمت مصالح داراي تورم و تغيير روزانه است، عنصر 

زمان نقش كليدي ايفا مي كند.«
به معن��اي ديگ��ر، بخ��ش خصوص��ي ب��راي آنكه 
هزينه هاي��ش قاب��ل جب��ران باش��د، چ��اره اي جز 

عمودي س��ازي ندارد و چون عمودي س��ازي زمانبر 
و اقتصاد كش��ور تورمي اس��ت، بنابراين هزينه تمام 
شده براي متقاضيان زياد مي شود. تا جايي كه توان 
پرداخت آن را نداشته باش��ند و انصراف دهند. يكي 
ديگر از متقاضيان مسكن ملي در استان چهارمحال 
و بختي��اري گفت: »اكث��ر ما متقاضي��ان ديگر توان 
پرداخت هزينه هاي مربوط به آورده مسكن را نداريم 
آن هم در روزگاري كه ش��رايط اقتصادي به ش��دت 
نگران كننده است و در تأمين مايحتاج روزانه زندگي 

خود هم مشكل داريم.«
از ط��رف ديگ��ر در س��اخت آپارتمان، چ��ون تعداد 
متقاضيان زياد اس��ت، اگر بخش��ي از آن آورده هاي 
خود را پرداخت نكنند، كار متوقف مي ش��ود. هرچه 
زمان توقف بيشتر باش��د هزينه پرداختي متقاضيان 

هم بيشتر مي شود. 
به گفته ارسلان مالكي، مديرعامل سازمان ملي زمين 
و مسكن، 550ميليون تومان تسهيلات در سال 1402 
به نام متقاضي در اختيار سازنده قرار مي گرفت تا با آن 
طرح نهضت ملي مس��كن را پيش ببرند، در حالي  كه 
مردم هزينه را پرداخت كردند، اما طولاني شدن زمان 

ساخت باعث شد تا خانه اي را تحويل نگيرند. 
 راه حل مشكلات، افقي سازي است

راهي كه مسكن مهر و بخشي از نهضت ملي مسكن 
پيش رفته است، عمودي سازي است. بررسي ميداني 
خبرنگار »جوان« از واحدهاي مسكن مهر در پرديس 
نشان مي دهد با گذشت سال هاي طولاني از آغاز اين 
طرح، بسياري از واحدها هنوز ناتمام هستند. بعضاً به 
مردم تحويل داده ش��ده اند، ولي امكانات كافي براي 
زندگي را ندارند، در حالي  كه پروژه مس��كن ملي در 
طبس بسيار ديرتر آغاز شد، اما متقاضيان آن منطقه 
حالا در خانه خود ساكنند. تفاوت ميان اين دو در يك 
چيز است؛ مسكن مهر و بخشي از مسكن ملي از سوی 
بخش خصوصي، عمودي ساخته شده است. حال آنكه 
در طبس مردم زمين را تحويل گرفتند و خودش��ان 

خانه را ساختند. 
در وضعيت فعل��ي، بهترين نتيجه از افقي س��ازي به 
دست مي آيد. ايلاتي در اين خصوص تصريح مي كند: 
»دولت با اعطاي زمين به متقاضيان در روس��تاها و 
اعطاي تس��هيلات به آنها مي تواند كمتر از يك سال 
مس��تأجران را صاحب  خانه كند. س��اخت مس��كن 
با ش��يوه افقي س��ازي مي تواند با س��اخت تدريجي 
مسكن، دست دلالان را كوتاه و مردم واقعي را صاحب 
خانه كند. خانه هاي تك طبقه پس از س��فت كاري و 
آماده سازي نسبي نماي بيروني خانه، قابليت تحويل 
به افراد را دارد و مراحل بع��دي را مي توان به تدريج 
و با آماده شدن س��رمايه  افراد تكميل شود. اكثر اين 
افراد نيز حاضرند ميان دو گزينه  هرگز صاحب خانه 
نش��دن يا تكميل و اس��كان تدريجي، گزينه  دوم را 

انتخاب كنند.«
بنابراين در ش��يوه واگذاري زمين و مردمي س��ازي، 
چون س��اخت تدريجي اتف��اق مي افت��د؛ اولاً هزينه 
كمت��ري را در برمي گي��رد و نكته دوم آن اس��ت كه 
زمان كمت��ري هم لازم دارد. به ع��لاوه اينكه مردم با 
سليقه خود خانه شان را مي سازند. تجربه متقاضيان 
طبس هم نش��ان مي دهد اين ش��يوه كارآمد است و 
دولت براي اينكه بتواند بحران مس��كن را س��ريع تر 
حل كند و سهم مسكن از س��بد هزينه هاي مردم را 
 كاهش دهد، بايد به س��راغ واگذاري زمين به مردم و 

افقي سازي برود. 

يك حقوق�دان معتقد اس�ت در تدوي�ن لايحه جدي�د تجارت 
از نظ�رات بخ�ش خصوصي اس�تفاده نش�ده اس�ت. وقتي كه 
مي خواهيد يك قانوني براي تجار يا بازرگان�ان وضع كنيد، اين 
قانون ب�راي عموم جامعه اس�ت، ولي آن بخش خ�اص جامعه را 
بيش�تر درگير مي كند، بنابراين بايد نظرات آنها را هم جويا شد 
تا در اجرا موفق تر باشد، اما متأس�فانه اين اتفاق نيفتاده است. 
قانون تجارت فعلي ايران در س��ال 1311 و با 600 ماده به تصويب 
رسيد. با توجه به گذر زمان و تحولاتي كه در عرصه تجارت رخ داد، 
اوايل دهه 80 بحث اصلاح اين قانون 100 س��اله مطرح شد؛ فرآيند 
تدوين و تصويب اين لايحه تقريباً دو دهه طول كشيد و نهايتا لايحه 
جديد تجارت در فروردين 1403 از س��وی مجلس شوراي اسلامي 
به تصويب رس��يد، اما پس از تصويب اين لايحه با موجي از انتقادات 
كارشناسان حقوقي و اقتصادي مواجه شد. به نظر مي رسد اين لايحه 
با در نظرنگرفتن نظرات فعالان بخش خصوصي و دقيق بررسي نكردن 
مواد مختلف نمي تواند انتظارات را برآورده كند. در اين  باره »جوان« با 

محمد تقي زاده، حقوقدان به گفت وگو نشسته است. 
  هر قانوني با توجه به نياز روز بايد اصلاح شود

محمد تقي زاده، حقوقدان درباره پيش��ينه اي تصويب لايحه جديد 
تجارت مي گويد: »الان حدود 20 س��ال اس��ت ك��ه در كش وقوس 
لايحه جديد قانون تجارت هستيم. يك مسئله اي وجود دارد، قانوني 
كه الان اجرا مي شود مصوب سال 1311 اس��ت و بعد از آن هم يك 
لايحه اصلاحيه قانون تجارت داريم كه درخصوص شركت هاس��ت، 
يعني شركت هاي س��هامي عام و خاص آن هم مصوب سال 1347 
است، يعني اصلًا اين دو قانون مادر براي پيش از انقلاب است و سال 
تصويبش هم نشان دهنده اين است كه در زمان هاي خيلي گذشته 
تصويب شده اس��ت. با توجه به تحولاتي كه در جامعه صورت گرفته 
است، بايد متناسب با نياز روز اصلاحاتي در اين قانون انجام مي شد و 
قانون جديدي به تصويب مي رسيد كه متأسفانه در اين سال ها انجام 

نشده است.«
اين حقوق��دان درخصوص ايرادات لايحه جدي��د تجارت مي افرايد: 
»سال گذش��ته درگير لوايح متعددي بوديم كه در نهايت فروردين  
امس��ال اين قانون تجارت به تصويب رس��يد. نكته مهم آن است كه 
قطعاً اين قانون با توجه به نيازهاي امروز وضع ش��ده اس��ت، ولي در 
عمل اگر بخواهيد ايراداتش را ببينيد اصطلاحاً بايد اجرايي شود و در 
عرصه عمل بايد ايرادات عملي اش را هم گرفت. قطعاً اين قانوني كه 

تصويب شده است، نمي تواند بي ايراد باشد. اين قانون بالاي 1300 
ماده دارد و الان نمي شود گفت نقض اين قانون را انجام دهد. ممكن 
است راجع به هر ماده اش ساعت ها صحبت كرد. مثلًا مي توانست به 
نحو ديگري تنظيم شود تا آثار بهتر و طبعات منفي كمتري را در پي 

داشته باشد.«
  مجلس با بهانه تراشي مواد را بررسي نكرد

تقي زاده يكي از ايرادات را نحوه عملكرد مجلس مي داند و مي گويد: 
»متأسفانه يكي از ايرادات وارده به فرآيند تصويب اين لايحه به نحوه 
عملكرد مجلس برمي گردد. كار درست اين است كه تك تك اين مواد 
بايد مورد بررسي قرار بگيرد و نمايندگان نظرات خودشان را در اين 
خصوص ارائه كنند، يعني راه و كار درست اين است. با توجه به اينكه 
مي خواهد يك قانون مادر تصويب شود اين قانون مادر در زندگي تجار 
و اشخاص حقيقي و حقوقي حائز اهميت است و قرار نيست مدام به 

قوانين مادر دست بزنيم.«

اين حقوقدان ادامه مي دهد: »ممكن اس��ت اين قانون مادر كه الان 
تصويب شد تا 50 سال ديگر تحت عنوان قانون مادر بماند. براي همين 
راه درست اين است هر چقدر زمان ببرد بايد وقت بگذارند، تك تك 
مواد بررس��ي ش��ود، مخالف و موافق صحبت كند، متن پيشنهادي 
ممكن است اصلاح شود، ولي متأسفانه رويه ناصوابي به وجود آمده 
اس��ت. مي گويند اين قانون در كميس��يون حقوق و قضايي مجلس 
تصويب شود بعد چش��م بس��ته ما تصويب كنيم، اين كار نادرستي 
است. حالا توجيهاتي را براي خودشان دارند كه فرصت كافي وجود 
ندارد، اگر قرار باشد اين كار انجام گيرد، كل وقت مجلس بايد صرف 
اين ش��ود و ش��ش ماه را بايد براي اين كار اختصاص دهيم و به نظر 
مي رسد توجيهات صحيحي هم نيست، چون  عموم نمايندگان بايد 

نظر دهند.«
وي تصريح مي كند: »كميسيون حقوقي و قضايي مجلس يك بخش 
كوچكي از نمايندگان را تشكيل مي دهد و كميسيوني هم است كه 

اقبال چنداني هم حتي به عضويت اين كميسيون وجود ندارد، چون 
در مجلس اخير هم اين كميسيون حتي به واسطه اينكه نمايندگاني 
تمايل نداشتند، بحث اين بود كه اصلًا تش��كيل نشود و دنبال عضو 
بودند. به هر صورت اين ايراد وارد اس��ت و عملًا قانوني كه مي تواند 
نظرات قش��ر كثيري از نمايندگان را در بر بگيرد به يك كميسيون 
كوچك معطوف ش��ده و اين ايراد واقعاً بر اين قانون و هر قانوني وارد 

است كه به اين نحو تصويب مي شود.«
  فعالان بخش خصوصي به بازي گرفته نمي شوند

تقي زاده در پاسخ به اين س��ؤال كه آيا در تدوين اين قانون از نظرات 
بخش خصوصي استفاده شده اس��ت، مي گويد: »متأسفانه اين ايراد 
هم به كار قانونگذار وارد اس��ت. هم اين قانون و حتي قوانين ديگري 
هم كه وضع مي شود فعالان آن حوزه به عنوان صاحب نظر و مشاور به 
بازي گرفته نمي شوند و به نظرشان اهميتي داده نمي شود. وقتي كه 
مي خواهيد يك قانوني براي تجار يا بازرگانان وضع كنيد، اين قانون 
براي عموم جامعه است، ولي آن بخش خاص جامعه را بيشتر درگير 
مي كند. بايد نظرات آنها را هم جويا شد كه آنها هم به اجراي اين قانون 
بيشتر دل بدهند و همكاري بهتري در راستاي اجراي قانون داشته 
باشند. متأسفانه اين رويه نادرست را ما در خيلي از حوزه ها مي بينيم 
و متأس��فانه اختصاص هم به اين قانوني ندارد ك��ه اخيراً به تصويب 
رسيده است. ما در ساير قوانين هم داريم كه مثلًا يك قانوني بيشتر 
يك صنف خاص را درگير مي كند، عم��لًا به نظرات آن صنف خاص 

اهميت چنداني نمي دهند.«
اين حقوقدان در پايان تأكيد مي كند: »ايرادات متعددي وارد است. 
20 سال اس��ت كه در گيرودار تصويب اين قانون هستيم. عملًا اگر 
قرار بود 20 سال پيش اين قانون تصويب مي شد، ما بايد امروز به فكر 
اصلاحات آن قانون مي بوديم نه اينكه 20 سال درگير تصويب يك 
قانون باشيم. اين خودش يك معضل بس��يار بزرگي است. اگر قرار 
است اين قانون راهگشا باش��د، تصويبش 20 سال پيش راهگشاتر 
مي بود و مشكلاتي كه الان ما درگيرش هستيم را حل مي كرد. شايد 
به جاي اينكه بخواهيم قوانين جديدي را تصويب كنيم، اتفاقاً فكر 
كنيم اين قوانين مادر ما كه در جامعه جاري هستند را به روز و اصلاح 
كنيم، يعني قانونگذار مانند فردي كه با چشم باز و بيدار به جامعه و 
تحولات جامعه نگاه مي كند و هر جا احساس كرد قانون با تحولات 
جديد مطابقت ندارد، س��عي مي كند آن را اصلاح  و ويرايش كند و 

آپديت شود كه منطبق بر نياز جامعه باشد.«

گفت وگوي »جوان« با يك حقوقدان 

لايحه جديد تجارت، بدون توجه به نظر تجار تدوين شد

دولت با اعطاي زمين به متقاضيان در روستاها 
و اعطاي تس�هيلات ب�ه آنها مي توان�د كمتر 
از يك س�ال مس�تأجران را صاحب  خانه كند

فرشيد ايلاتي 
كارشناس مسكن: 

 يك كارشناس اقتصاد مسكن 
 در گفت وگو با »جوان«: 

 اقشار مختلف 
مسكن متفاوت می خواهند

كارشناس اقتصاد مسكن معتقد است دولت چهاردهم براي 
تأمين نياز مسكن در كشور بايد از الگوهاي مختلف ساخت 
بهره  گيرد و براي همه نوع سليقه و نياز مردم، برنامه ساخت 
مسكن داشته باش��د. براي مثال مي توان با عرضه زمين به 
مردم و بخش خصوصي با استفاده از ظرفيت هاي آنها ساخت 

مسكن را سرعت بخشيد. 
فرش��يد ايلاتي، كارش��ناس حوزه مس��كن در گفت وگو با 
»جوان« معتقد است، متقاضيان امروز مسكن كشور از يك 
طيف اقتصادي و اجتماعي نيستند و نمي توان براي جبران 
كمبود خانه كشور تنها از يك شيوه و الگوي ساخت بهره برد، 
بنابراين لازم است عرضه زمين را در كنار ساخت مجتمع هاي 
آپارتماني دنبال كرد. از س��وي ديگر بانك مركزي به عنوان 
نهاد بالادس��تي بايد با بانك هاي متخلف در ارائه تسهيلات 
مسكن برخورد جدي داشته باش��د تا مشكلات تأمين نياز 
مالي ساخت از سوي بانك ها برطرف شود. همچنين دولت 
بايد براي تأمين نياز مال��ي نيز مانند اس��تفاده از الگوهاي 
مختلف س��اخت خانه از ش��يوه هاي مختلف بهره جويد. به 
عنوان مثال يكي از روش هاي جايگزين تس��هيلات بانكي، 
استفاده از بخش خصوصي براي س��اخت مسكن حمايتي 
است. با ارائه مشوق هايي مانند عرضه زمين رايگان و توليد 
مراكز رفاهي و اداري با تملك بخش خصوصي مي توان اين 
بخش را نيز در س��اخت مسكن حمايتي ش��ريك كرده و از 

آورده مالي آنها استفاده كرد. 
 تنوع در ساخت و ارائه تسهيلات مهم است

 ايلاتي همچنين درباره الگوي مناس��ب ساخت مسكن در 
كشور به منظور جبران كمبود آن در مدت زمان پيش روي 
دولت چهاردهم مي گويد: »نمي توان براي س��اخت مسكن 
تنها به يك شيوه اكتفا كرد. بالاخره متقاضيان نيز همگي يك 
شرايط و سليقه ندارند و هر كدام براساس نياز و سليقه خود 
مس��كن خود را انتخاب مي كنند، بنابراين بايد يك الگويي 
طراحي شود كه براي همه متقاضيان مسكن حمايتي كشور 
برنامه قابل اجرا داشته باشد. به عبارت ديگر بايد شرايط تهيه 
مسكن براي افرادي كه متقاضي دريافت زمين هستند، مانند 
افرادي كه تقاضاي زندگي در مجتمع را دارند، وجود داشته 
باشد. با توجه به اين موضوع مي توان نتيجه گرفت كه تنها با 
داشتن يك الگو براي ساخت مسكن در كشور نمي توان به 
نتيجه مطلوب رسيد و بايد تركيبي از روش هاي مختلف را 

اجراي كرد.«

وي درخصوص كوتاهي بانك ها براي تأمين تس��هيلات مالي 
مس��كن حمايتي و لزوم برخورد جدي با آنها تصريح مي كند: 
»بانك مركزي بايد به عنوان مجري بالادس��تي ديگر بانك ها، 
تخلف هاي آنها را در پروژه نهضت ملي مس��كن رسيدگي و با 
جريمه هاي س��نگين با بانك هاي متخلف برخورد كند. بنا بر 
اطلاعات، حدود 360هزار ميليارد توم��ان جريمه بانك هاي 
متخلف درخصوص پرداخت وام مس��كن در مدت يك الي دو 
سال گذشته است، اما در اين خصوص نيز نبايد تنها از يك شيوه 
براي تأمين مالي استفاده كرد. پس لازم است درست مانند تنوع 
در استفاده از روش هاي ساخت مسكن، روش هاي تأمين مالي 
پروژه هاي مسكن حمايتي در كشور وجود داشته باشد. به عنوان 
مثال مي توان از بخش خصوصي براي ساخت مسكن در كشور 
استفاده كرد و از توان اين بخش براي ساخت شهر هاي كوچك 
و شهرك سازي بهره برد، يعني اين بخش بتواند در كنار ساخت 
مس��كن، براي شهرك يا ش��هرهاي كوچك مقياس، خدمات 

رفاهي، اداري، تجاري و هرچيز متعلق به آن را نيز بسازند.«
ايلاتي در ادامه مي گويد: »مي توان قسمت بزرگي از هزينه هاي 
ساخت از سوی بخش خصوصي را با عرضه زمين تأمين كرد. به 
عنوان مثال براي ساخت يك شهرك مقرر مي شود تا 10هزار 
واحد ساخته ش��ود. در كنار اين تعداد خانه لازم است 50هزار 
متر از آن تجاري و 50هزار متر ديگر اداري ساخته شود. همه 
اين فضاها قابليت جذب سرمايه گذاري از سوی بخش خصوصي 
را به همراه دارد. به عبارت ديگر، در اين ش��يوه ساخت، بخش 
خصوصي تنها پيمانكار ساخت مسكن نيست و شريك ساخت 
يك پروژه بزرگ براي سرمايه گذاري اس��ت. با استفاده از اين 
شيوه ساخت لازم است هزينه س��ازنده كاهش پيدا كند. پس 
برخي از منافع مالي مانند مالكي��ت مراكز تجاري و رفاهي در 
قبال اين هزينه هاي ساخت را به اين بخش داد. به همراه كاهش 
هزينه ساخت، درآمد بهتري براي سازنده ايجاد مي شود. پس 

بخش خصوصي به ساخت مسكن حمايتي ترغيب مي شود.«
 آميزش مجتمع هاي لوكس و حمايتي كنار يكديگر

اين كارشناس مس��كن با بيان روش هاي ديگر ترغيب بخش 
خصوصي براي س��اخت مس��كن حمايتي مي افرايد: »اجراي 
مدل هاي س��اخت مجتمع هاي مختلف حمايتي و لوكس در 
كنار يكديگر، روش ديگري است كه مي توان بخش خصوصي را 
براي ساخت مسكن حمايتي ترغيبي كرد. به بيان ديگر در كنار 
مجتمع هاي حمايتي، بخش خصوصي بايد بتواند در زمين هاي 
عرضه شده از س��وی دولت مجتمع هايي را بسازد كه امكانات 
رفاهي لاكچري تري را به نسبت مجتمع هاي حمايتي داشته 
باشند و پس از س��اخت نيز آنها را با قيمت آزاد بفروشد. با اين 
اقدام مي توان هم هزينه هاي ساخت مسكن حمايتي را كاهش 
داد و هم تنوعي در زيست ش��هري ايجاد كرد. از سوي ديگر، 
مي توان با استفاده از اين شيوه، در كنار ساخت مسكن خدمات 
مربوطه به آن را نيز ساخت. همچنين جداگزيني جمعيتي را 
در طرح هاي حمايتي از بين برد و اين مشكل اجتماعي را نيز 

حل كرد.«

راضيه فلاح
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زينب سادات فخرايي
  گزارش يك

 عمودي سازي با وجود اقتصاد تورمي 
مانع پيشرفت نهضت ملي مسكن است

 ۱۵۲ سال انتظار 
براي خريد خانه در تهران!


